
olímpics... i, naturalment, tots els que va tenir
a l’institut!
Alhora ja anàvem parlant del Cangur 2022,
d’enunciats i camins de solució, però sobretot
de l’elaboració de les figures i de la maquetació
del “Cangur dels grans” que ell assumia sempre
com a tasca pròpia. Però, de fet, a partir de
les seves explicacions i del que en diem “la
plantilla” (un fitxer de macros TeX que ell ha
anat perfeccionant any rere any) ha resultat
possible que algunes persones que no havíem
treballat mai amb TeX siguem capaces de fer
les maquetes d’altres nivells del Cangur.
I anava tirant enrere en els records. Quan
vam dissenyar el concurs telemàtic que ara
es diu Olitele i “em va enredar” a apuntar-
me a Facebook per coordinar un grup per
als participants (idea que no va prosperar; el
concurs, sí!). Quan vaig ajudar a “fitxar-lo”
per a la comissió Cangur, i la seva tasca va
esdevenir important per a la participació en
les reunions internacionals i les aportacions

perquè el Cangur a Catalunya fos un èxit. Una
incorporació que no podia ser més reeixida i que
a mi m’ha permès compartir amb ell estones
i més estones, que no podré oblidar. Quan
uns anys vaig ser del tribunal de l’Olimpíada
—o, després, altres anys jo hi vaig anar a
acompanyar algun alumne— sempre el trobava
allà, fent de suport dels alumnes del seu
institut que hi participaven i als quals ell havia
preparat.

I potser el record més antic: ell, director de
l’Institut Manuel Blancafort de la Garriga. Jo
en un càrrec a l’administració educativa catala-
na. Reunions de treball que em van fer conèixer
una persona de la màxima eficiència.

I sempre amb la seva manera de fer de savi,
d’aquell que té la ciència d’alguna cosa, que sap
captenir-se amb seny, però sempre amb el rigor
absolut de les coses ben fetes.

Quants de records compartits. Gràcies per la
teva amistat! Gràcies, mestre!

Carles, com et trobarem a faltar!
Marta Berini, companya d’ABEAM, del Cangur, d’Estalmat i de la comissió Cangur

Ens vam retrobar en una reunió de la comissió
Cangur. Em vas veure i em vas dir que de
joves havíem estudiat música a la mateixa
acadèmia, tu el piano i jo la guitarra. A partir
d’aquell moment vam iniciar una amistat que
s’ha anat omplint de moments de tota mena:
creatius, de discussió, de reflexió i també d’oci
i tranquil.litat (quan fèiem viatges); sempre
podia gaudir de la teva manera de ser: seriosa,
irònica, reflexiva, ocurrent, equànime.

A més de treballar junts a la comissió Cangur
fins fa pocs dies, una de les tasques que vam
dur a terme va ser la posada en marxa del
projecte Estalmat i el seu funcionament durant
més de 10 anys. Van ser dies de discussió intensa
per decidir entre el grup de professorat selecci-
onat com l’organitzaríem, de quins problemes
constaria la prova i la seva revisió, com seria
la pauta de valoració (que vas dissenyar, i
que em va fer reflexionar sobre què volia dir
avaluar), quins temes explicaria cada parella de
professors per evitar repeticions de continguts,
com distribuiríem els dissabtes. . . Fos quin fos

el tema, tu sempre hi eres present, opinant
sobre què seria millor per a l’alumnat.

També vam tenir moments d’oci quan anàvem
a les reunions d’Estalmat Espanya i a les del
Cangur i aprofitàvem per fer turisme per la
zona. Sempre sabies a quins llocs calia anar
per visitar estacions de ferrocarril i arqueologia
ferroviària o industrial (una altra de les teves
dèries): tant ens explicaves la història d’una
estació ferroviària o de tota la seva maquinària
com ens parlaves d’un antic molí o d’una fàbrica
desballestada. També visitàvem esglésies on la
primera cosa que fèiem era acostar-nos a l’orgue
i tu ens feies una dissertació sobre les seves
característiques. Després d’això, jo vaig agafar
el costum d’enviar-te fotos dels orgues de totes
les esglésies que anava visitant, i tu, si les
coneixies, m’enviaves una petita explicació de
les seves característiques.

El darrer contacte que vam tenir va ser quan
vas enviar a la comissió Cangur un problema
de geometria per resoldre’l. Jo el vaig deixar
aparcat per a més endavant, però ara que

SCM/Notícies 50 71



ja no podré enviar-te més fotos d’orgues, em
poso immediatament a resoldre’l. Ho faré per
tu, Carles. T’ho dec, com a companya d’A-

BEAM, del Cangur, d’Estalmat i amiga per
sempre.

En memòria de Carles Romero
Joan Solà-Morales, Universitat Politècnica de Catalunya

La mort del Carles Romero i Chesa ens ha
agafat a tots per sorpresa. Ja sabíem que estava
delicat de salut, però com que havia superat
altres situacions ben difícils no ens imaginàvem
que això pogués passar així, d’improvís.
Escric aquestes ratlles recordant sobretot el
període que jo vaig ser president de la Societat
Catalana de Matemàtiques (2010-14) i que ell
va ser membre de la Junta de la Societat, amb
la seva capacitat de treball inacabable. El seu
ajut va ser enorme i insubstituïble, i vull deixar
constància del meu agraïment per tot el que va
fer. Igual que jo, estic segur que s’expressarien
els presidents que em van precedir i els que em
van succeir. El Carles ha estat un dels puntals
de la SCM, i durant molts i molts anys.
Recordo la seva feina a diverses activitats de la
Societat, com la comissió Cangur, l’Estalmat,
i l’Olimpíada Matemàtica, de les quals ja es
parla en altres escrits que acompanyen aquest.
Recordo també l’acte de lliurament de premis
del Cangur del maig del 2014, presidit per la
consellera Irene Rigau, al qual ell no va poder
assistir perquè aquells dies passava un dels epi-
sodis difícils de la seva salut dels quals he parlat
més amunt. Potser dels pitjors que va passar.
Tots n’estàvem molt pendents. Recordo que en
el meu parlament en aquell acte, recollint els
sentiments de tots, vaig dedicar-li unes paraules
que el fessin present i li donessin ànims, encara
que fos de manera simbòlica.
També recordo la secció “Problemes” de la
revista SCM/Notícies, que ell cuidava amb
tanta cura i tanta dedicació. Penso que la idea
de repte, sempre amistós però una mica com-
petitiu, que hi havia i hi ha darrere d’aquesta
secció i de tantes altres activitats de la SCM en
les quals ell col.laborava era per a ell un estímul
al qual mai no va voler renunciar. El penúltim
correu electrònic d’ell que jo vaig rebre va ser
del 29 de novembre del 2021, dirigit al grup de
la comissió Cangur, de la qual jo també formo
part. L’assumpte deia “Per si no teniu prou

feina...”. Al correu hi adjuntava un gràfic curós,
com tots els seus, i el text del missatge deia
simplement:

“Hola! Per si no teniu prou feina i us avorriu
en les llargues i fredes vesprades d’aquesta tar-
dor... proveu que el triangle AED és isòsceles.
Salut! Carles Romero”

Així era el Carles. Ell era així. I un altre detall,
no pas insignificant, un comentari, també acom-
panyat d’un gràfic excel.lent, que va enviar dos
dies més tard, el dia 1 de desembre, continuant
la conversa anterior, però que en dos dies ja
havia evolucionat cap a un altre problema.
No vull estendre’m sobre totes les ressonàncies
matemàtiques d’aquest comentari, que l’acaba
de retratar:

“Hola! Només he aconseguit solució sintètica
per al cas del punt sobre un costat. També una
solució vectorial senzilla per al cas del punt en
qualsevol posició. Potser el que adjunto ajuda
a avançar. Salut! Carles Romero”

Quin gran matemàtic, el Carles!

Però la intel.ligència matemàtica no és una part
aïllada de la intel.ligència general. Aquesta és
una idea ben profunda que he sentit dir diverses
vegades a un altre company que també parti-
cipa en aquests escrits de record, i que no vull
anomenar, només per no prendre protagonisme
al Carles. I el Carles tenia una intel.ligència i
una agudesa enormes en temes generals, que jo
recordo que es feia notar sempre en les reunions
de la Junta de la Societat. De qualsevol tema
que parléssim, el Carles més aviat escoltava
i callava, sempre discret. Però si el tema
s’encallava, si la reunió semblava que s’aturava
o bé per desacords o bé per desorientació, el
Carles sempre intervenia, breument, amb les
paraules justes, i feia saber la seva opinió,
sempre sàvia.

Com ho farem sense tu, Carles?

Que la terra et sigui lleu.
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